
ZÁPIS

Dvacáté sedmé plenární zasedání Rady Krkonošského národního parku

MÍSTO KONÁNÍ: zasedací místnost Krkonošského centra environmentální výchovy Správy KRNAP, 

Dobrovského 3, Vrchlabí

TERMÍN KONÁNÍ: 14. května 2024 (úterý) v 10:00 hod.

PŘÍTOMNÍ: dle prezenčních listin

Regionální sekce (40) - přítomno 19, zplnomocněno 5, omluveno 6, neomluveno 10 
Vědecká sekce (20) - přítomno 7, zplnomocněno 2, omluveno 9, neomluveno 2 
Hosté - přítomno 10

Bod č. 1 ZAHÁJENÍ

27. plenární zasedání Rady KRNAP zahájil Ing. Petr Matyáš, předseda Rady KRNAP. Přivítal přítomné 
členy obou sekcí Rady, ředitele Správy KRNAP a hosty.

Předseda následně předal slovo řediteli Správy KRNAP, PhDr. Robinu Bohnischovi.

Robin Bohnisch uvítal plénum i hosty.

Bod č. 2 SEZNÁMENÍ S ÚČASTÍ

Předseda Rady seznámil Radu KRNAP s účastí.

Konstatoval, že je přítomno celkem 26 členů Rady KRNAP, z toho 19 členů regionální sekce a 7 členů 
vědecké sekce. 2 členové vědecké sekce a 5 členů regionální využili práva zplnomocnění. Zasedání 
se dále zúčastnilo 10 hostů. Nadpoloviční účast přítomných členů Rady KRNAP, vč. zplnomocněného 
člena, zaručuje usnášeníschopnost 27. plenárního zasedání Rady KRNAP.

Bod. č. 3 VOLBA NÁVRHOVÉ KOMISE, OVĚŘOVATELE ZÁPISU A ZAPISOVATELE

Předseda Rady uvedl navržená jména členů návrhové komise, určil zapisovatele a ověřovatele zápisu 
27. plenárního zasedání Rady KRNAP v tomto složení:

Návrhová komise: Ing. Petr Matyáš (předseda Rady KRNAP), Bc. David Hlaváč 
(starosta Jilemnice), Mgr. Petr Hynek (jednatel Mega Plus s.r.o. Janské Lázně)
Zapisovatelka: Jiřina Reguliová (Správa KRNAP)
Ověřovatel: Ing. Jan Sobotka (starosta Vrchlabí)
Navržení členové s návrhem souhlasili.
Rada KRNAP jednohlasně schválila členy návrhové komise.
Rada KRNAP jednohlasně schválila ověřovatele zápisu.

Bod č. 4 SCHVÁLENÍ PROGRAMU ZASEDÁNÍ

Program byl schválen jednohlasně.



Bod. č. 5 NOVINKY Z KRNAP A NOVELIZACE ZÁKONA O OCHRANĚ PŘÍRODY A KRAJINY

Robin Bohnisch v úvodu své prezentace připomněl 65. výročí KPN a informoval Radu KRNAP, že ředitel 
KPN Andrzej Raj se jako jediný z ředitelů polských národních parků stal členem nově zřízené Státní rady 
ochrany přírody v Polsku. Připomněl také 30. výročí převodu lesů na území KRNAP pod Správu KRNAP 
a 100 let od úmrtí K. V. Mutticha. Ředitel Bohnisch dále informoval o tvorbě nových lesních 
hospodářských plánů a prezentoval výsledky Provozní inventarizace lesů (pokles podílu smrku, nárůst 
podílu buku a krátkověkých listnáčů v lesích KRNAP). Dále prezentoval údaje o těžbě a zpeněžení dřeva, 
zdrojích a výdajích Správy KRNAP. Připomněl vysoký podíl využití koní a lanovek při přibližování dřeva 
(výrazně vyšší podíl než jinde na území ČR), komentoval dosavadní zkušenost s novým nástrojem 
komunikace s hospodáři - aplikace „Vlčí alert" (sms informační servis mezi Správou KRNAP 
a hospodáři). Samostatně se věnoval problematice zemědělských dotací pro malé hospodáře.

Člen Rady Jakub Hruška informoval o svém členství v Dozorčí radě Státního intervenčního 
zemědělského fondu a nabídl pomoc v případě problémů, které by mohli mít krkonošští hospodáři 
s tímto fondem.

Robin Bohnisch pokračoval ve své prezentaci informací o otevření Návštěvnického centra - Muzea 
Krkonoš ve Vrchlabí, připomněl pozitivní výsledky reprezentativního výzkumu veřejného mínění 
o vztahu obyvatel Krkonoš i návštěvníků ke Správě KRNAP, shrnul akce k60. výročí založení KRNAP 
a pozval členy Rady KRNAP na akce spojené s připomínkou 120. výročí založení první přírodní rezervace 
Strmá stráň v Krkonoších Janem Nepomukem Harrachem.

Samostatně se ředitel Bohnisch věnoval aktuální novele ZOPK ke zřízení NP Křivoklátsko v souvislosti 
s dalšími změnami, které se mohou dotknout i fungování Správy KRNAP a fungování dalších NP (vjezd 
horské služby ze zákona, osvědčení o možnosti vjezdu a setrvání motorovým vozidlem pro vlastníky 
a nájemce nemovitosti na území NP, změna ve strukturách rad NP, instituce vstupu na vlastní 
nebezpečí).

Robina Bóhnische doplnil ředitel odboru 620 MŽP Ing. Petr Stloukal a dodal, že novela nyní je 
v rezortním připomínkovém řízení, připomínek je hodně, některé jsou kontroverzní, některé body 
se nemusí v novele objevit nebo se mohou změnit, nyní je to na začátku vypořádávání připomínek, 
první čtení bude cca na podzim.

Vlastní prezentaci Robin Bohnisch zakončil informací o rostlině roku 2024 kosatci sibiřském, který 
se vyskytuje i na území KRNAP a jeho OP. Dále připomněl výskyt losa na Žacléřsku a důležitost územních 
systémů ekologické stability, zřizovaných ze zákona ve veřejném zájmu.

V diskusi k prezentaci vystoupil člen Rady KRNAP a předseda SMO Krkonoše senátor Ing. Jan Sobotka. 
Informoval o svém podpisu dopisu předsedů Svazku obcí v NP a Křivoklátská předsedovi vlády 
a prezidentovi ve věci kritiky státní ochrany přírody a problematiky procesu přípravy vyhlášení NP 
Křivoklátsko. Konstatoval, že situaci v KRNAP vnímá jinak, spolupráce mezi obcemi a Správou KRNAP je 
velmi dobrá ve srovnání s jinými NP. Ocenil práci ředitele Správy KRNAP v procesu projednávání, 
dohadování a schvalování Zásad péče o KRNAP a jeho OP.

Popsal své poznatky a dojmy z prostředí obcí v CHKO Křivoklátsko. Vysvětlil genezi svého podpisu pod 
dopisem. Vnímá potřebu debaty o odpovědnosti obcí a orgánů ochrany přírody na území NP (např. 
požární prevence), postavení a struktuře rad NP a postavení obcí v nich. Zároveň podtrhl, že KRNAP 
má platnou zonaci péče, vyhlášena klidová území, platné Zásady péče a nepřeje si v souvislosti 
s „Křivoklátskou novelou" ZOPK rozvrat stávajícího znění zákona a opakování celého procesu 
vyhlašování nástrojů péče a ochrany KRNAP. Zároveň se distancoval od materiálu „Memorandum



o spolupráci" publikovaného v periodiku Česká silnice (České Švýcarsko), které jménem předsedů 
svazků obcí na území NP (mimo KRNAP), Křivoklátská a Soutoku útočí na státní ochranu přírody.

Ředitel Bohnisch poděkoval Janu Sobotkovi za postoj, uvedl že v reakci na dopis předsedů svazku obcí 
předsedovi vlády a prezidentovi republiky odeslali reakci stejným adresátům také všichni ředitelé 
stávajících NP. Ke zmíněnému „Memorandu o spolupráci" doplnil aktuální informaci, totiž že se 
od tohoto materiálu distancovali i podepsané osoby a z elektronické verze časopisu Česká silnice 
(periodikum některých obcí v regionu Českolipská) byl materiál stažen. Upozornil zároveň na aktivity 
jednotlivců bez mandátu, kteří se snaží ovlivňovat postoje obcí v NP a jejich OP.

Člen Rady Mgr. Petr Hynek ocenil nastavený systém hledání konsensu v území a uvedl, že nepovažuje 
za dobré upravovat v ZOPK strukturu a podobu jednání rad NP. Je žádoucí ponechat praxi, která 
se regionálně osvědčila. V podobném duchu se vyjádřil člen Rady Ing. Tomáš Rothróckl, další člen Rady 
prof. Jakub Hruška shrnul vývoj podoby rad NP v zákoně.

Předseda Petr Matyáš poděkoval za příspěvek a přešel k dalšímu bodu.

Bod č. 6 INVAZNÍ ROSTLINY V KRKONOŠÍCH

Ing. Zdeněk Hevák ze Správy KRNAP představil pilotní projekt v oblasti vyhledávání, identifikace 
a likvidace invazních druhů rostlin ve východních Krkonoších pod názvem „Nastavení procesů 
vedoucích k likvidaci vybraných druhů invazních rostlin 1. 5. 2024 - 31. 8. 2025"

Stručně představil nepůvodní invazivní druhy a jejich ekologické charakteristiky (lupina mnoholistá, 
šťovík alpský, bolševník velkolepý, křídlatka japonská, křídlatka sachalinská, křídlatka česká, netýkavka 
žláznatá, kolotočník ozdobný). Nastínil způsoby likvidace invazních druhů a informoval, že projekt má 
svoji část, týkající se komunikace s veřejností. Počítá se se zapojením obecných samospráv 
i dobrovolníků. Na konci projektu by měla být zřejmá komplexní strategie v boji s invazivními druhy, 
sumarizována data a navržen rozsáhlejší projekt pro území celého KRNAP.

Zájem o projekt a spolupráci projevil člen Rady a starosta Žacléře pan Aleš Vaniček. Ocenil projekt jako 
dobrou platformu pro spolupráci mezi KRNAP, samosprávou a občany. Požádal o odborně správné 
a zároveň laicky uchopitelné podklady pro komunikaci na úrovni obcí. Zdeněk Hevák konstatoval, 
že právě to bude předmětem komunikační části projektu.

Ing. Matyáš poděkoval za příspěvek a předal slovo Ing. Slavíčkové.

Bod č. 7 OPATŘENÍ OBECNÉ POVAHY K VYHRAZENÍ CESTY V KLIDOVÉM ÚZEMÍ

Ing. Hana Slavíčkové představila návrh změny opatření obecné povahy č. 1/2024, spočívající ve zrušení 
cesty v klidovém území „Hřebeny západních Krkonoš". Cesta prakticky zanikla revitalizací lesních 
rašelinišť v lokalitě, místo je zároveň tokaništěm tetřívka obecného. Součástí změny je zároveň 
vyhrazení nové blízké alternativní cesty, která bude, stejně jako zrušená cesta, modrou turistickou 
trasou KČT.

Člen Rady KRNAP RNDr. Pavel Klimeš se dotázal, zda cesta leží v katastru Špindlerova Mlýna a zda je 
s tím obec obeznámena. Starosta Špindlerova Mlýna a člen Rady KRNAP Martin Jandura sdělil, že ano 
a že věc prošla stavebním řízením. Hana Slavíčkové konstatovala, že Rada byla s tímto záměrem 
seznámena již při dohodě nad původním zněním Opatření obecné povahy.



Usnesení k hlasování:

Rada parku se dohodla se Správou KRNAP na změně OOP, kterým se vyhrazují cesty v klidovém území 
Hřebeny západních Krkonoš. Změna spočívá v uzavření cesty: Davidova cesta - křižovatka nad 
Erlebachovou boudou (Sudetská silnice), a vyhrazení cesty: Bílý kámen - hranice klidového území 
(souběžně s místní komunikací).

Pro: 25

Proti: 0

Zdržel: 1

Bod č. 8 PODPORA OBCÍ NA ÚZEMÍ KRNAP

Ing. Josef Taláb, vedoucí oddělení projektového řízení Správy KRNAP, prezentoval vyhodnocení výzvy 
9/2022 (podpora obcí v NP). Součástí shrnutí byla statistika počtu žádostí dle jednotlivých aktivit 
v jednotlivých NP. Upozornil, že aktuální výzva 8/2023 je stále otevřená a sběr žádostí probíhá do konce 
června, stále volná alokace je ve výši 47 666 942 Kč. Připustil, že rozhodování SFŽP je v současné době 
ovlivňováno většími zásahy Rady SFŽP. Některé umělé požadavky (výsadba 2 stromů na jedno 
parkovací místo) jsou v prostředí NP a jejich ochranných pásem absurdní.

Členka Rady a starostka Pasek nad Jizerou Hana Růžičková vznesla dotaz, zda se podpora týká 
i cyklotras. Josef Taláb odpověděl, že ano.

Předseda Rady Petr Matyáš si dovede představit do budoucna využití prostředků na požární techniku, 
kanalizaci atd. Josef Taláb konstatoval, že o hasící technice se SFŽP nechce bavit stím, že jde 
o problematiku v gesci MV. Doporučuje soubor témat předložit přes SMOK, vnímá, že se liší požadavky 
a potřeby horských obcí a obcí v ochranném pásmu NP v nižších polohách. Člen Rady a starosta Malé 
Úpy Ing. Karel Engliš vytkl možnou potřebu komunální techniky, například na odklízení sněhu v částech 
NP, kde je vyloučeno solení komunikací. Josef Taláb přislíbil účast na valné hromadě SMOK, kde lze 
v tématu pokračovat.

Členka Rady RNDr. Jitka Šádková doplnila, že Liberecký kraj nabízí 10% spolufinancování některých 
investic (kanalizace).

Bod č. 9 RŮZNÉ

V rámci bodu Různé Josef Taláb prezentoval aktuality o projektu telematického řízení dopravy 
v KRNAP. Aktuálně je v provozu 10 bran, další instalace se připravují. Registrace uživatelů systému z řad 
ubytovatelů se daří průběžně zvládat. Součástí prezentace byly statistiky, týkající se systému (využití 
systému v průběhu týdne, množství registrovaných objektů atd).

Člen Rady a starosta Dolního Dvora Ing. Martin Bělovský vznesl dotaz, zda jsou obecní auta registrována 
v systému. Josef Taláb odpověděl, že dojde-li k udělení výjimky státní správy, jsou SPZ vozidel rovnou 
zanášena do systému, tedy pokud je obcím vydána výjimka, systém jejich vozidla ignoruje, respektive 
vyhodnocuje jako legální vjezd.

Dále Josef Taláb informoval o průběhu přípravy projektů ze Švýcarských fondů. Rozšíření 
monitoračního systému, pro obce - navigace a informovanost, vnitřní systém obslužnosti. Oproti 
původnímu očekávání a prvotním informacím se švýcarská strana nechce podílet na budování vlastních



parkovacích kapacit (parkovací domy, parkoviště). V souvislosti se systémem telematického řízení 
dopravy se připravuje vydání nového opatření obecné povahy. Rada parku bude detailně informována 
na podzimním zasedání. Spuštění systému bude provázet informační kampaň. Správa KRNAP se snaží 
dořešit možnost nahlížení do registru vlastníků vozidel.

Zábory stanovišť NATURA 2000

Předseda Rady Petr Matyáš informoval o prvotních schůzkách na Správě KRNAP k problematice záborů 
prioritních stanovišť a jejich evidence. Vznikla pracovní skupina ve složení Petr Matyáš, Tomáš Grégr, 
Karel Engliš, Petr Hynek a odborní pracovníci Správy KRNAP. Ředitel Robin Bohnisch informaci potvrdil 
s tím, že komisi bude možné ad hoc rozšiřovat, upozornil, že na úrovni obcí i Správy KRNAP stojíme na 
konci celého řetězce a rozhodující pro budoucnost NATURA 2000 budou potenciální změny národní, 
ale především evropské legislativy. První schůzka bude iniciována do prázdnin.

Závěrečná poznámka:

Robin Bohnisch avizoval, že v době mezi zasedáním Rady KRNAP bude vydán newsletter, který 
se tentokrát bude věnovat především 30. výročí delimitace lesů na území KRNAP pod Správou KRNAP, 
aktuálnímu auditu FSC podle nového českého standardu a přípravě nového LHP. Zároveň členové Rady 
obdrží pozvánku na odborné terénní exkurze včetně návštěvy Strmé stráně.

Bod č. 10 DISKUSE

Ing. Matyáš vyzval plénum k případným dotazům a podnětům.

Nebyly vzneseny žádné další dotazy ani podněty.

Ing. Matyáš poděkoval za prezentaci zásadních témat a aktivní zapojení přítomných členů i hostů 
do diskuse i k dílčím bodům a přešel k přijetí usnesení.

Usnesení z 27. plenárního zasedání Rady KRNAP ze dne 14. května 2024 
Rada KRNAP:

a) bere na vědomí informaci o účasti na 27. plenárním zasedání Rady KRNAP ze dne 14. 5. 2024 
s tím, že Rada KRNAP je usnášeníschopná
b) schvaluje návrhovou komisi ve složení: Matyáš, Hlaváč, Hynek
c) schvaluje ověřovatele zápisu Jana Sobotku
d) schvaluje program plenárního zasedání Rady KRNAP
e) bere na vědomí Novinky z KRNAP a novelizaci Zákona o ochraně přírody a krajiny
f) bere na vědomí prezentaci o Invazních rostlinách v Krkonoších
g) schvaluje dohodu na změně Opatření obecné povahy k vyhrazení cesty v klidovém území
h) bere na vědomí prezentaci Podpory obcí na území KRNAP

Ing. Matyáš konstatoval, že usnesení bylo Radou přijato jednomyslně. Poděkoval přítomným za účast. 

27. plenární zasedání oficiálně ukončil PhDr. Bohnisch, který poděkoval přítomným za účast.



Zapsala: Jiřina Reguliová

X

Předseda Rady KRNAP: Ing. Petr Matyáš


